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 خراسان جنوبی گزارش جلسه شورای گفت و گوی دولت و بخش خصوصی استان  

 اتاق بازرگانیمحل نشست:  18:00  ساعت خاتمه:   15:30 ساعت شروع: 1402/ 30/07:  تاریخ جلسه 44  شماره نشست : 

 دستور جلسه 

  

 پیش از دستور جلسه:  

 توسط وزارت کشور و رتبه استان   1401در سال   یاستان یگفت وگو یشوراها یاب یگزارش ارز -

  یاستان در شش ماهه نخست سال جار یگفت و گو یمصوبات شورا  تیوضع گزارش -

 

    

 

  

 دستور جلسه: 

  ی بخش ها  ریدر سا  یاز توسعه بخش کشاورز تیصندوق حما   تیاستفاده از ظرف  یراهکارها -

 ی قتصادا

و   - اقتصاد  کل  اداره  انتقالگزارش  وضعیت  درخصوص  استان  و    دارایی  مالیاتی  های  پرونده 

 همچنین میزان و درصد مالیات پرداختی شرکت های معدنی  در داخل و خارج از استان 

 

 

 خارج از دستور: 

 گزارش مدیرکل جهاد کشاورزی استان درخصوص برگزاری جشنواره زرشک  -
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 مشروح  مذاکرات

توسط وزارت کشور و رتبه    1401در سال    ی استان  یگفت وگو  یشوراها  یابیگزارش ارز :    (1پیش از دستور جلسه )

 استان  

در چهل و چهارمین جلسه شورای گفت وگوی  ،  گوی استانی گفت و  مهری دستجردی، سرپرست دبیرخانه شورا

شوراهای استانی گفت و گوی دولت و بخش    جایگاه قانونی  و    ماهیت عملکردیبا اشاره به     1402/ 07/ 30استان مورخ  

 از جمله  خصوصی 

 قانون برنامه پنجم توسعه اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی جمهوری اسلامی ایران  75ماده   -

 قانون بهبود مستمر محیط کسب و کار   13و  11مواد    -

 قانون احکام دائمی برنامه های توسعه کشور  12ماده    -

افزایی و فهم مشترک دولت و بخش خصوصی در  توانند به هم هایی هستند که مییکی از مکانیسم گفت شوراهای استانی،  

توسعه اقتصادی کشور کمک نمایند از این به منظور نیل به  گذاری  زمینه اصلاح فرآیندها، رفع موانع حوزه تولید و سرمایه 

رو وزارت کشور مطابق وظایف حاکمیتی خود و در جهت نظارت عالیه و رصد فعالیت استان ها با همکاری استانداری ها و   

تهیه گزارش  اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران و براساس شاخص ها و مؤلفه های ارزیابی مورد توافق، اقدام به  

رست دبیرخانه شورا در  نموده است. سرپ  "1401عملکرد شوراهای استانی گفت و گوی دولت و بخش خصوصی در سال  "

، با کسب  1401ادامه با ذکر شاخص ها و مولفه های ارزیابی اعلام نمود: شورای گفت و گوی استان در ارزیابی عملکرد سال  

رتبه ارتقاء    7قرارگرفته است که نسبت به سال قبل آن،    "شایسته و درحد انتظار")از صد( در جایگاه    86، امتیاز  7رتبه  

 داشته است. 

ضمن تبریک ارتقاء جایگاه استان به محضر  علیرضا خامه زر، رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی بیرجند  

استاندار محترم و تبریک به تک تک اعضای شورا کسب این جایگاه را مرهون عنایت ویژه استاندار محترم، مساعدت های  

امور سرمایه   اقتصادی استاندار، همکاری و هماهنگی های مدیرکل محترم دفتر هماهنگی  امور  معاونت محترم هماهنگی 

تغال استانداری و تعاومل سازنده بخش خصوصی و دولتی عنوان نمود و از حضور مؤثر و مستمر نمایندگان محترم  گذاری و اش 

ایشان، دادستان مرکز استان( تشکر و قدردانی نمود و   خواستار حضور  قوه قضائیه )رئیس کل محترم دادگستری/ معاون 

 نمایندگان محترم مجلس شورای اسلامی در جلسات شورا شد. 

 

خراسان   یدولت و بخش خصوص  یگفتگو  یتوسط شورا   یکسب رتبه هفتم کشور دکتر قناعت، استاندار خراسان جنوبی،  

  نده یتا سال آ   م یتلاش کن  د یبا  دانست و گفت   شورا  ن یمناسب ا  ینشانگر طرح مباحث مهم، مصوبات خوب و خروج  را   یجنوب

 .ابد یرتبه ارتقاء  نیا
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  ی استان در شش ماهه نخست سال جار  یگفت و گو   یمصوبات شورا   تی وضع  گزارش(:  2پیش از دستور جلسه )

با اشاره به عملکرد شورای گفتگوی استان در    –مهری دستجردی، سرپرست دبیرخانه شورای گفت و گوی استان  

مصوبه    14جلسه می باشد که    3و تعداد جلسات اصلی شورا    12شش ماهه نخست سال جاری، تعداد جلسات کارشناسی را  

 مصوبه ملی ماحصل این جلسات بوده است.  4استانی و 

آزادسازی بلوکه ها، پهنه ها  "سرپرست دبیرخانه با اشاره به موضوعات مورد بررسی در جلسات شورا، درخصوص موضوع 

جلسه کارگروه تخصصی    ،  در خصوص این موضوع  پیرو پی گیری ها و مکاتبات انجام شده  اعلام نمود  "و مزایده های استان

  برگزار در سطح ملی  شورا با حضور نمایندگان وزارتخانه های مرتبط و نمایندگان شوراهای استانی خراسان جنوبی و کرمان 

 عبارت بود از: ( که جمع بندی این جلسه 26/07/1402)مورخ 

مواردی که یکبار در مزایده متقاضی نداشته اند در شورای عالی معادن مورد بررسی  "بررسی پیشنهاد    -

 .قرار گیرند 

شده  سرمایه گذاری در مناطق بلوکه  پیشنهادات خود درخصوص     خراسان جنوبی و کرمانهای  استان    -

 .و برای دبیرخانه شورای گفت وگو ملی ارسال نمایند را در قالب بسته های سرمایه گذاری تدوین 

 برگزاری کارگروه تعامل کشوری با اولویت استان های خراسان جنوبی و کرمان  -

مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی مطالعات خود در مورد مشکلات ذکر شده را با اولویت بالاتری    -

 انجام و مورد بررسی قرار دهد 

در دبیرخانه شورای گفت و گوی دولت و بخش خصوصی  )ملی (  در صورت لزوم یک ماه بعد کارگروه دوم    -

 برگزار  و درصورت عدم حصول نتیجه مطلوب در صحن اصلی شورای گفت وگوی ملی مطرح گردد. 

( و اعلام: قابلیت طرح درهیأت  1402/ 26/07یته کارشناسی هیأت مقررات زدایی )در مورخ  همچنین، برگزاری جلسه کم 

 مقررات زدایی کشور 

در خصوص پهنه های معدنی قفل شده    رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی بیرجند   ، علیرضا خامه زر

گیرد. وی در خصوص    گفت: اختلافاتی که در حوزه پهنه های معدنی وجود دارد در کارگروه تعامل مورد بررسی قرار می

مکرر گفت : تاکنون از این ظرفیت قانونی در استان استفاده نشده که استفاده از آن خواهد    24استفاده از ظرفیت ماده قانونی  

توانست در خصوص حل مشکلات پهنه های فریز شده و مزایده های پهنه های معدنی چاره ساز باشد . وی ادامه داد : وقتی  

نه پهنه های  معدن وارد نماید که در این ساما  ترکند در مرحله اول باید آنرا در سامانه کاداس   ا انتخاب میمتقاضی، پهنه ای ر

استان به رنگ آبی مشخص شده اند که نشانگر مزایده هایی هستند که در استان خراسان جنوبی انجام نمی شوند و نسبت  

زیادی از مساحت استان درگیر بحث پهنه ها هستند و با اشاره به ارجاع موضوع به شورای گفتگوی ملی گفت : در این شورا 

موضوعات پهنه های معدنی را مطرح کردند و موضوع پیگیری و مقرر شد در جلسات آتی  دو استان خراسان جنوبی و کرمان  

 بیشتر به بحث در خصوص آن پرداخته شود.  
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گفت : موضوع بلوکه های    احمد پروین رئیس کمیسیون معدن اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی بیرجند

منابع طبیعی و پهنه های منجمد در کارگروه ملی شورای گفتگو مطرح گردید و خوشبختانه نگاه به این مسئله مثبت بود  

تر است به نحوی که این موضوع برای وزارت صمت از اهمیت بیشتری برخوردار باشد . وی  شاما انتظارات از وزارت صمت بی

گفت : این محدوده ها کاملا بسته شده و هیچ    تر با اشاره به مسئله بلوکه های منابع طبیعی ثبت شده در سامانه کاداس 

عملیاتی بر روی آن نمی توان انجام داد . پروین ادامه داد : مساحت بلوکه ها بسیار قابل توجه است و باید طی یک فرآیند  

اتاق بازرگانی    رهمزمان آزادسازی انجام گیرد و پهنه ها در اختیا بخش خصوصی قرار داده شود. رئیس کمیسیون معدن 

به ادعای اشخاصی که در   ه بیرجند در خصوص موارد حقوقی وارد شده به این مسئله گفت : در خصوص اشکال حقوقی وارد

ادعا کنند که در اختیار آنها قرار گیرد نظر مشورتی از    ابتدا متقاضی یک پهنه بوده اند و با آزادسازی ممکن است مجددا  

ان به طور کامل به آن پاسخ دادند و این موضوع یک رای هم از دیوان  دادگستری خواسته شد که ایشکل محترم  رئیس  

ماهه دارد و در صورت عدم استفاده از آن، پهنه    6دارد بدین شرح که فرد متقاضی یک حق اولویت با اعتبار    عمومی  عدالت

از دسترس وی خارج خواهد شد و این موضوع با تلفیق نظر مشورتی رئیس محترم دادگستری و رای دیوان قابل حل خواهد  

ه های معدنی گفت : منابع طبیعی در این قضیه مخالفت جدی  بود. وی با اشاره به نقش منابع طبیعی در بلوکه شدن محدود

ندارد و فقط اعلام مخالفت با محدوده را اعلام کرده و قفل شدن محدوده توسط سازمان صمت صورت گرفته است، بنابراین 

جدی در این خصوص انجام دهد. پروین در ادامه پیشنهاد مطالعه بر روی مناطق فریز شده ، جهت سازمان صمت باید اقدام  

مانده و نمونه اش پهنه    مغفولیل های معدنی استان  سافزود : بسیاری از پتانو    شناخت بیشتر ظرفیت آنها را مطرح نمود 

های منیزیت است که در بلوکه های معدنی قرار دارد و منجمد است و بسیاری از واحدهای تولیدی استان از کمبود منیزیت  

فاده  ستمکرر گفت: اگر از این ظرفیت زودتر ا  24  ماده  شکایت دارند. پروین در خصوص استفاده استان از ظرفیت کارگروه

 شد مشکلات پیش روی پهنه های معدنی و محدوده های بلوکه گسترده نمیشد. وی در پایان با اشاره به مساحت استان  می

درصد مساحت کل کشور را به خود اختصاص داده و غنی از پهنه های معدنی است، توجه بیشتر برای حل این موضوع    15که  

 . را خواستار شد و اعلام نمود توسعه بدون هزینه امکان پذیر نخواهد بود
در خصوص کارگروه تعامل گفت: این کارگروه بصورت    استان و آبخیرداری  مدیرکل منابع طبیعی    ، نصرابادیعلیرضا  

استانی محیاست و برای حل این مسئله نیازی به ارجاع این موضوع به کارگروه تعامل ملی نیست چراکه در داخل استان  

قابل حل می باشد. وی با اشاره به پای کار بودن منابع طبیعی در خصوص حل این مشکل گفت : ما متقاضی آن هستیم که  

این پهنه ها از حالت فریز خارج شوند و مخالفتی با آزادسازی آن نداریم. وی در ادامه افزود : اگر در خصوص محدوده ای  

مساحت ها و    منابع طبیعی مخالفتی انجام داده باشد دوباره موضوع مورد بررسی قرار خواهد گرفت. نصرآبادی در خصوص

از     13میلیون هکتار است که    15بلوکه های استان گفت: مساحت استان   میلیون هکتار اصلاح    600/14میلیون هکتار 

مدیرکل منابع   . میلیون هکتار آن موافقت گردیده است  3تعلام گرفته شده که با  س معدنی گردیده و از تمام مساحت استان ا

به بالا موافقت خود را در اداره کل منابع طبیعی اعلام کرده ایم .    % 50به بعد با حدود   95طبیعی استان ادامه داد : از سال  

شود میزان    وی در خصوص اینکه مساحت های اعلام شده از سوی منابع طبیعی میزان کمی است گفت : اینکه گفته می 
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ه می  تآن است که یک عرصه گسترده از طریق سازمان صمت از منابع طبیعی استعلام گرف  ،مساحت موافقت شده کم است

آنسوی قضیه که سازمان صمت قرار  متأسفانه  شود و برحسب محدودیت های مختلف با یک چهارم آن موافقت می شود ولی  

 .  نمی شود در نظر گرفته  ، دارد

گفت : کارگروه تعامل استانی بین سازمان صمت و اداره کل منابع طبیعی    صمت استان، معاون امور معادن  ایمان طلب

استان برگزار می گردد اما حل مشکلات پهنه های معدنی بدین شکل امکانپذیر نخواهد بود. باتوجه به تعامل بین سازمان  

نگردیده است و همین امر  صمت و اداره کل منابع طبیعی و بازدیدهای بعمل آمده نتیجه مناسب و مطلوبی تاکنون حاصل  

این است که محدوده های بلوکه  نیز  ما    و خواسته مکرر باشیم    24  قانونی ماده   ب شده تا خواستار استفاده از ظرفیتجمو

 گیری نماید. حذف و وزارتخانه در خصوص محدوده های مزایده ای تصمیم

با اشاره مختصری به روند ثبت درخواست و  خراسان جنوبی جواد اشرفی معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری  

گاها متقاضی درخواست پهنه ای را می نماید که قبلا برای آن  ،  در خصوص پهنه های مزایده ای فریز شده  استعلاماتی گفت

درخواستی ثبت شده و منابع طبیعی از وزارت صمت مجددا درخواست استعلام می نماید تا نظرش را اعلام کند و وزارت  

این مسئله باید    که   می نماید صمت باتوجه به اعلام مخالفت منابع طبیعی در دوره درخواست قبلی با استعلام مجدد مخالفت  

دکتر اشرفی در ادامه با اشاره به دیدار استاندار محترم با وزیر صمت در آینده  قرار گیرد.  و پیگیری  بررسی  مورد  بصورت ملی  

ارائه  در آن جلسه  نزدیک؛ گفت درخصوص پهنه های بلوکه شده توسط ایمیدرو و ایدرو، موارد احصاء و آماده شده است که  

 شد. خواهد 

وه  رمکرر گفت : اگر مسائل در کارگ  24در خصوص ارجاع موضوعات به کارگروه  معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار  

تعامل استانی حل نگردد در مرحله بعدی به کارگروه تعامل ملی ارجاع داده خواهد شد و درصورتی که در این کارگروه راهکار 

 . مکرر ارجاع داده خواهد شد  24مناسبی برای آن نیافتند به کارگروه 
عملا این بسته ها وجود   : در خصوص بسته های سرمایه گذاری معدنی گفت  جعفرپور رئیس اتاق اصناف استان علی  

خارجی ندارند و نمی شود از آن برای حل این مشکل استفاده کرد . وی با اشاره به اینکه بخش زیادی از معادن بزرگ و  

دارای ارزش افزوده استان توسط ایمیدرو و تهیه و توزیع بلوکه شده گفت : ایمیدرو و تهیه و توزیع نمی تواند بهره برداری از  

  .استان را انجام دهند بنابراین باید به این موضوع توجه ویژه ای شودتمام معادن 
در اولین فرصت جلسه ای به ریاست ایشان    خصوص موضوع مذکور دستور دارد در    دکتر قناعت، استاندار خراسان جنوبی

و با حضور ادارات کل صمت، منابع طبیعی، معاونت های محترم اقتصادی و عمرانی استاندار برگزار و ماحصل نتیجه در قالب  

 مکاتبه ای با امضای استاندار خطاب به وزیر محترم صمت ارسال گردد.

ضروروت انتقال حساب واحدهای بزرگ معدنی استان به بانک های "  سرپرست دبیرخانه شورا همچنین اعلام نمود

موضوع در جلسه کارگروه اقتصادی، اشتغال و سرمایه    ازدیگر موضوعاتی بود که در جلسات شورای استان بررسی و    "استان

و مصوب گردید: اتاق بازرگانی نسبت به ارائه فهرست واحدهای بزرگ و متوسط استان که حساب های    مطرحگذاری استان 
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بانکی آنها در خارج از استان متمرکزمی باشند اقدام نماید که علی رغم پیگیری های مکرر و بدلیل محرمانه بودن اطلاعات 

 اتاق موفق به احصاء این موارد نشد. ، مربوطه

در خصوص بحث ضرورت انتقال حساب های بانکی اظهار داشت   مرتضی ذاکریان، مدیرکل اقتصاد و دارایی استان

مشکل از جایی شروع می شود که منابع عمدتا  در خارج از استان هزینه می شود اما از امکانات و زیرساخت استان استفاده  

اوز کند،  می شود. ذاکریان در ادامه اذعان داشت در صورتی که نسبت تسهیلات به سپرده بانک ها از یک حد مشخص تج

بانک مشمول جرائم می شود و باز اگر بیش از آن نیز تجاوز کند به صورت اتوماتیک توسط بانک مرکزی قفل خواهد شد. 

ت متأسفانه  مدیرکل اقتصاد و دارایی استان انتقال حسابها و پرنده های مالیاتی را تکلیف قانون برنامه ششم دانست و گف

)ماده   واحده گذرانده شده است  ماده  و فقط یک  ابلاغ نشده  آن  اجرای  برای  العملی  و دستور  نامه  آیین  ( که  43هیچ 

حسابهای بانکی و پرونده های مالیاتی  باید در استان محل فعالیت آن شرکت باشد. که این موضوع در چندین جلسه مورد  

ورای معادن، حوزه اقتصادی استانداری و ...( که به راهکار مشخصی نرسیدیم و  بحث و بررسی قرار گرفته است )جلسات ش 

نهایتا  براساس ظرفیت های قانونی و مقررات، روش خلاقانه ای به کار گرفته شد که براساس آن در کارگروه زیربنایی استان 

سه ماه گذشته( مصوب گردید کلیه پیمانکارانی که در مناقصات دستگاه های دولتی شرکت می کنند باید    – )حدود دو  

در بانک های استان حساب داشته باشند و از بانک مورد تأیید کارفرما ضمانت نامه بانکی اخذ نمایند که نتیجه این کار  

درصد حسابها در بانک های    90قرارداد جدید بیش از    143بسیار موفقیت آمیز بود و براساس آمار احصاء شده از حدود  

استان بود که این باعث شد انگیزه پیدا کنیم و این امر را محدودتر کنیم در نتیجه مقررشد که مصوبه کارگروه زیربنایی 

هستند و    در کارگروه برنامه ریزی استان مصوب گردد با این مضمون که کلیه مناقصه گرانی که در دستگاه های اجرایی

برنده مناقصه می شوند موظفند در بانک های دولتی استان حساب داشته و ضمانت نامه بانکی خود را از بانک های دولتی  

اخذ نمایند که این امر هم منجر به گردش منابع بیشتر در بانکهای دولتی می شود و هم نسبت منابع بانکی بهتر می شود  

یش می یابد. مدیرکل اقتصاد و دارایی استان راهکار پیشنهادی خود در خصوص انتقال  و از طرف دیگر توان تسهیلاتی افزا

حساب شرکت های بزرگ استان که تعداد آن بسیار اندک و انگشت شمار می باشد )تنها یک شرکت در استان دارای  

 همت می باشد( را بدین شرح اعلام نمود: 2گردش مالی ماهانه 

 مذاکره با شرکت های مذکور و ترغیب آنان به انتقال حساب ها به استان )از طریق تعامل( -

درصورت عدم همکاری، آمار و اطلاعات این شرکت ها احصا و آنها مکلف گردند که حداقل گردش اولیه وجوه آنان   -

 در استان باشد )منشاء پول خراسان جنوبی باشد( و یا خرید مواد اولیه از طریق بانک های استان باشد.

بااشاره به مواد مطروحه و ضرورت انتقال حسابها به داخل استان گفت با توجه   استاندار خراسان جنوبیدکتر قناعت، 

به اینکه این شرکتها سالهاست از زیرساخت استان استفاده نموده اند اما گردش مالی آنها خارج از استان می باشد، ابتدا  

جلسه ای تعاملی با محوریت اقتصاد ودارایی / اتاق بازرگانی برگزار و موضوع انتقال حسابها مطرح و گزارش آن در جلسه  

بعد اعلام گردد تا در صورت عدم تعامل با استفاده از ظرفیت شورای تأمین یا مجموعه های نظارتی استان شماره حساب 

 محقق گردد.   د تا این امر که قانونی و به نفع مردم استاین شرکتها معلوم و راهکار قانونی مشخص گرد 
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موانع واردات محصولات کشاروزی و دامی افغانستان به استان / "یکی دیگر از دستور جلسات های شورای استان  

که مقررشده    بود  " کشور و ارائه راهکار به منظور توازن تجاری با کشور افغانستان و رونق تجارت خارجی استان

خطاب به معاون اول محترم ریاست جمهوری و رئیس کل محترم بانک مرکزی،  بود مکاتبه ای با امضای استاندار محترم  

جهت تخصیص خط اعتباری ویژه ارزی به بانک های استان به منظور تسریع در تخصیص ارز نیمایی درثبت سفارش واردات  

 کالاهای اساسی و نهادهای دامی به استان، ارسال گردد، که محقق نشده است. 

در خصوص طولانی شدن روند تخصیص ارز برای واردات    و دبیر شورای گفتگورئیس اتاق بازرگانی    ، علیرضا خامه زر

: افراد برای واردات نهاده های دامی باید درخواست ارز خود را در سامانه ثبت نمایند اما به دلیل   نهاده های دامی گفت 

وسه طولانی  طولانی شدن پروسه تخصیص پیشنهاد شد تا این ارز در اختیار بانکهای استان قرار گیرد تا واردکنندگان در پر 

 . درگیر نشوند اما با این پیشنهاد مخالفت گردید و اعلام شد تخصیص ارز فقط از طریق سامانه یکپارچه انجام می گیرد

در خصوص تخصیص ارز به وارد کنندگان نهاده های دامی گفت:    ، معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداراشرفی  دکتر

باتوجه به درخواست برای اختصاص ارز واردات نهاده های دامی به بانکهای استانی ، بانک مرکزی اعلام کرد که در کشور  

تواند این ارز را در اختیار وزارت جهادکشاورزی قرار دهد و این وزارتخانه    مدیریت ارز فقط با این مجموعه می باشد و فقط می 

می تواند آنرا بین واردکنندگان توزیع نماید چراکه بررسی ارز اختصاص پیدا کرده به بانکها بصورت استانی امکان پذیر نیست.  

تخصیص ارز فقط از طریق سیستم مدیریت یکپارچه ارز )سامانه ارز نیما( امکان پذیر خواهد بود و    تأکید نمود وی در ادامه  

 .به لحاظ کارشناسی رد گردید   "به استان  ارزی درخواست تخصیص خط اعتباری ویژه" نهادپیش لذا

بین المللی    ضرورت حضور استان در هفدهمین نمایشگاه"،  "مشکلات ناشی از اجرای دستور العمل نقشه برداری پهپادی"

،  از دیگر موارد مطروحه در جلسات 1402"معدن، صنایع معدنی ، ماشین آلات، تجهیزات و صنایع وابسته تهران در آبان ماه  

 شورای گفت و گوی استان بود که در این جلسه به گزارش مختصر آن پرداخته شد. 
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 ی بخش ها  ریدر سا  یاز توسعه بخش کشاورز  تی صندوق حما  تیاستفاده از ظرف  یراهکارها(:  1دستور جلسه )

 ی قتصادا

با اشاره به بزرگترین دغدغه    رئیس کمیسیون امور بانکی و سرمایه گذاری اتاق بازرگانی بیرجند   ، یوسفیمحمود رضا  

و چالش پیش روی تولید کنندگان استانی گفت : در حال حاضر بزرگترین دغدغه تولیدکنندگان کمبود منابع و اعتبارات 

است و این موضوع نفس واحدهای تولیدی را به شماره انداخته است . وی با اشاره به دلایل اصلی کمبود اعتبارات گفت :  

دلایل سیاست های انقباضی بانک مرکزی است که امسال در سطح کلان شاهد آن بوده ایم و دلیل دوم کمبود منابع  از  یکی  

دهای تولیدی  حتنها منابع موجود که ما امروز می توانیم آنرا تامین کرده و توسعه دهیم و درنهایت آرا به وا . داخلی بانکهاست

میان مدت و بلند مدت تنظیم گردیده است . وی در ادامه با    ،مدت  تزریق کنیم سه پلن است که در سه بازه زمانی کوتاه 

اشاره به پلن کوتاه مدت گفت : با کمک استاندار محترم منابع مالی مورد نیاز واحدهای تولیدی تا پایان سال تامین شود تا  

گفت : اقداماتی در این   18بتوان آنرا به بخش خصوصی تزریق کرد . یوسفی در طرح میان مدت با اشاره به اعتبارات تبصره 

باید    1403ماهه دوم سال آینده باید به واحدهای تولیدی تزریق شود و همچنین در بودجه    6خصوص انجام شده و در  

پیشنهادات اعتبارات استان در آن نیز دیده شود . رئیس کمیسیون امور بانکی و سرمایه گذاری اتاق بازرگانی با اشاره به پلن  

مدت است گفت : استفاده از ظرفیت صندوق های اعتباری باید مورد بررسی قرار گیرد رئیس کمیسیون امور  سوم که بلند  

بانکی و سرمایه گذاری اتاق بازرگانی بیرجند با اشاره به منابع و اعتباراتی که در حال حاضر در استان وجود دارد گفت : از  

میلیارد تومان    1036که در دسترس قرار دارد    18باری و تبصره  در حوزه صمت از محل کادرهای اعت   1401اعتبارات سال  

میلیارد آن قطعی شده    1000میلیارد تومان در بخش کارفرمایی بوده است که    700در بخش خوداشتغالی و خرد و  نقدینگی  

که برای واگذاری آن هنوز با بانکها وارد قرارداد نشده اند . یوسفی با اشاره به طرحی که در قرارداد با بانکهای عامل که  است  

بانک می شود گفت : اگر سازمان صمت در خصوص این اعتبارات با بانکها وارد قرارداد شود این میزان نقدینگی   5شامل  

میلیارد تومان خواهد رسید و سه برابر خواهد شد . وی ادامه داد : در این طرح یک سهم توسط سازمان صمت    108نهایتا به  

درصد سرمایه در    50میرسد )میلیارد تومان    108ع این میزان به  و دو سهم دیگر توسط بانک گذاشته می شود و در مجمو 

یوسفی اعلام کرد که ثبت نام این  .  د سرمایه ثابت(  و در نهایت بین واحدهای تولیدی توزیع می گردد رصد  50گردش و  

میلیارد    500تا    400تسهیلات در حال حاضر از طریق سایت بهین یاب در حال انجام است و تا همین لحظه رقمی بین  

تومان برای تومان برای آن تقاضا به ثبت رسیده است . رئیس کمیسیون امور بانکی و سرمایه گذاری اتاق بیرجند گفت :  

میلیارد تومان بوده است که محقق نگردیده است و فعلا این میزان اعتبار در نزد    2200رای این طرح برابر  پیش بینی اولیه ب 

وی در ادامه با   . هنوز اقدامی صورت نگرفته است 1402سال    18سازمان صمت قرار دارد و نیز در ردیف اعتبارات تبصره  

اعتبارات تبصره   به  اعتبار در یک ح  1402در سال    18اشاره  : مقرر گردیده که این  اب عدالت توسط سه استان  سگفت 

میلیارد تومان    18متمرکز شده و پرداخت شود . یوسفی با اشاره به اعتبارات حوزه جهادکشاورزی گفت : کل این اعتبارات  

میلیارد تومان شده است و در حال حاضر این قرارداد    54بوده که با ضریبی که با بانک کشاورزی معادل سازی شده تبدیل به  

زی بسته شده و به مرحله پرداخت رسیده و بین واحدهای کشاورزی در حال توزیع است بنابراین عملا به این  با بانک کشاور

رحله پرداخت قرار دارد. وی با اشاره به اعتبارات استان که در تهران وجود دارد گفت :  توان اتکا کرد چراکه در م  منابع نمی 
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با اقدام موثر خواهیم توانست این میزان را در استان خراسان   500مبلغی معادل   میلیارد تومان در تهران وجود دارد که 

جنوبی داشته باشیم و از طریق قرارداد با بانکها و توزیع آن بین واحدهای تولیدی شاهد توسعه در بخش تولیدی باشیم . 

ات در حوزه صمت اشاره کرد و با اشاره به اعتبارات در حوزه دفتر سرمایه گذاری  یوسفی در ادامه به وضعیت نامناسب اعتبار

هزار میلیارد از محل منابع خوداشتغالی و خرد تخصیص پیدا کرده که تا این    36معادل    1402استانداری گفت : در سال  

رات تخصیص یافته به دفتر سرمایه  میلیارد آن قطعی شده ولی ابلاغ نگردیده است . وی در ادامه گفت : اعتبا  100لحظه  

گذاری فقط در قالب نهضت احیای واحدهای راکد و نیمه فعال است و این اعتبار در دسترس قرار دارد و قابل افزایش است  

هزار میلیارد تومان نیاز واقعی واحدهای   5در حال حاضر در حوزه صمت   :. یوسفی با اشاره به اعتبارات حوزه صمت ادامه داد  

  2500میلیارد تومان در حوزه انرژی و    200هزار میلیارد تومان در حوزه معدن و    2تولیدی استان است که از این میزان ،  

رئیس کمیسیون اموربانکی و    .باشد   می   1402میلیارد تومان در حوزه کشاورزی که این رقم مورد نیاز فقط تا پایان سال  

:  هزار میلیارد اعتبارات برای بخش های تولیدی استان گفت  12به رقم بالای    سرمایه گذاری اتاق بازرگانی بیرجند با اشاره

هزار میلیارد تومان نیاز داریم که سه پیشنهاد بارز برای این موضوع مطرح گردیده است .    12ما در استان به رقمی معادل  

نگاه ویژه ای برای اعتبارات واحدهای تولیدی استان    1403وی ادامه داد : در بحث میان مدت پیشنهاد می شود در بودجه 

مدل تامین مالی واحدهای تولیدی در کوتاه مدت گفت : مدلی در استان وجود دارد  در نظر گرفته شود . یوسفی با اشاره به  

و آن صندوق حمایت از بخش کشاورزی است که در این زمینه تفاهم نامه ای هم آماده شده است . وی در ادامه با اشاره به  

برابر خواهد شد یعنی این میزان به    10م نامه گفت : در قالب این تفاهم نامه نقدینگی که در دست سازمان صمت است  تفاه

  % 5درصد(،  23که نسبت به نرخ تسهیلات بانکی )افزایش پیدا خواهد کرد  درصد(  18تسهیلات )با نرخ    میلیارد تومان   400

شود    و اگر این اعتبار به صندوق داده شود باتوجه به اینکه چارچوبی در این زمینه در آن مهیا است می  می باشد پایین تر  

اعتباراتی را به واحدهای تولیدی تزریق کنیم . وی با اشاره به نیاز استان به صندوق های این چنینی در حوزه صمت گفت :  

ی با این مدل در استان کاملا  در این زمینه که یکی از نیازهای مشهود واحدهای تولیدی در استان است جای خالی صندوق 

گردد    احساس می شود ولی باتوجه به اینکه در حال حاضر در دسترس ما صندوقی با این مشخصات وجود ندارد پیشنهاد می

از ظرفیت صندوق حمایت از بخش کشاورزی استفاده شود و در این زمینه نهادهای نظارتی نیز همراه و پای کار باشند تا کار  

ها و    حضور کمیسیون امور بانکی و سرمایه گذاری اتاق بازرگانی  در کارگروه خواستار  درستی انجام گیرد. وی در پایان  ه  ب

 .گردد، شد   کمیته هایی که بحث توزیع منابع استان در آن مطرح می 

گفت : یکی از دستاوردهای تامین حوزه مالی در   مدیر عامل صندوق حمایت از بخش کشاورزی استان  -یعحامد نخ 

استان ایجاد و راه اندازی صندوق حمایت از توسعه بخش کشاورزی بود که اقدامات موثری را برای واحدهای کشاورزی در  

نجام می  استان انجام داده است . وی با اشاره به محل تامین اعتبارات ادامه داد : تامین مالی از چند طریق در این صندوق ا

شود که یکی تامین نقدینگی در حوزه کشاورزی از محل منابع داخلی خود صندوق و دیگری سهامداری از محل ارائه خدمات 

 UNIDO مانند و مورد بعدی عاملیت وجوه اداره شده دولتی می باشد . نخعی با اشاره به تجربیات موفق در حوزه بین المللی  

محصولی که تفاهم نامه هایی را بخش های خصوص داشته اند گفت : استانها وجوهی     -و تجربیات موفق صندوق های ملی  

را که جهت توسعه واحدهای تولیدی و صنعتی در دست داشته اند در نزد صندوق های دولتی قرارداده و صندوق را بعنوان  
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عامل پرداخت به نمایندگی از عامل پرداخت کننده در نظر میگرفتند . وی با اشاره به موضوع کمبود نقدینگی در استان در  

حوزه های مختلف تولیدی و صنعتی ادامه داد : کمبود اعتبارات و نقدینگی در استان موجب شد تا روش های مختلف تامین  

مدیرعامل صندوق   . فق ما در این زمینه در حوزه کشاورزی استان بوده استمالی در دست بررسی قرار گیرند و تجربه مو

: سال گذشته   اعتبارات بخش کشاورزی در سالهای اخیر گفت  به  با اشاره  از توسعه بخش کشاورزی استان    8/ 5حمایت 

میلیارد   154قمی معادل  میلیارد تومان یارانه کارمزد تسهیلات در اختیار سازمان جهاد کشاورزی قرار داشت و توانستیم ر 

که این نرخ تسهیلات قابل رقابت با صندوق توسعه ملی    %14تومان تسهیلات در بخش کشاورزی را تامین کنیم با نرخ سود  

توانسته برای اعتبارات استان )از محل منابع استانی( کارساز باشد . نخعی در ادامه با اشاره به اینکه در حوزه معادن و مگا  

سرمایه گذاری بالایی را نیاز داریم گفت : این موضوع محقق نخواهد شد مگر با برنامه ریزی   پروژه های صنعتی استان حجم

های بلندمدت اما این موضوع میتواند با ایجاد صندوق های جدید سرمایه گذاری )خصوصی( در استان در کمترین زمان  

ری با زیر مجموعه ای متشکل از چندین هلدینگ اقتصادی  ممکن محقق شود . نخعی با پیشنهاد ایجاد صندوق سرمایه گذا

با ایجاد این صندوق خواهیم توانست در منابع مالی مورد نیاز معادن ، صنعت دام و طیور و محصولات مزیت دار   : گفت

استان را در حجم بالا با کمترین زمان ممکن از طریق بازار سرمایه انجام دهیم که نیازمند تضمین صندوق سرمایه گذاری  

: ا ین ضمانت باید توسط بخش خصوصی از محل فاینانس دولتی توسط  نزد سازمان بورس ایران میباشد . وی ادامه داد 

روز   10سازمان مدیریت استان تامین گردد. بدین ترتیب امکان تامین حجم مالی بالا در کمترین زمان ممکن ) ظرف مدت  

 .از بازار سرمایه( امکان پذیر خواهد شد 
در خصوص اعطای تسهیلات از طریق صندوق حمایت از توسعه بخش    استان  مدیرکل جهاد کشاورزی  -جعفری  مهدی  

اورزی استان زیاد و تراز بانک منفی بود و قادر به پرداخت تسهیلات  شکشاورزی استان گفت : باتوجه به اینکه مصارف بانک ک

اورزی نبود صندوق توسعه حمایت از بخش کشاورزی با ابتکار عمل ویژه اقدام به پولسازی در این حوزه  شبه بخش های ک

میلیارد تومان افزایش دهد و کلیه خریدهای توافقی و کارهای    156کرد و توانست رقمی را که در دست داشته به میزان  

صمت قرار دارد  میلیاردی که نزد سازمان    5/38گردد. وی با اشاره به رقم    مشابه در حوزه کشاورزی از این محل تغذیه می 

پیشنهاد داد این رقم که با عنوان تسهیلات یارانه از آن یاد می شود نزد صندوق حمایت از توسعه بخش کشاورزی استان  

جعفری در ادامه با اشاره به   . تزریق گردد  ی ه به واحدهای تولید رن انجام شود و دوباآقرار داده شود تا پولسازی بر روی  

مطرح شدن این موضوع در شورای نظارتی تصمیم بر آن شد که  مطرح شدن این موضوع در شورای نظارتی گفت: با توجه به  

بعنوان یارانه تسهیلات در اختیار واحدهای تولیدی بزرگ استان قرار گیرد. مدیرکل جهادکشاورزی استان با تاکید بر اینکه  

ت با انتقال این  اگر این پول در اختیار صندوق توسعه حمایت از بخش کشاورزی استان قرار بگیرد گفت : در صورت موافق

پول به صندوق حمایت از بخش کشاورزی حجم بالای پول با بهره پایین تولید خواهد شد و مشکلات حوزه تولید و صنعت  

 . استان حل خواهد شد و شاهد اتفاقات نیک در این زمینه خواهیم بود

نزد    استان  مرکز   دادستان    -زهاننسائی  حجت الاسلام علی   سازمان صمت  تسهیلات  یارانه  قراردادن  در خصوص 

ماهه در    6صندوق حمایت از بخش کشاورزی استان گفت : این مسئله در شورای نظارتی مطرح گردید و برای آن مهلتی  

یگیری  نظر گرفته شد و از آنجا که این پول باید به تهران برگردانده می شد ولی چون سهم مردم استان خراسان جنوبی بوده پ
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  ت ماهه تمدید شده است . وی در ادامه به نگاه مثب  6ها برای عدم خروج آن از استان انجام شده و چندین مرتبه مهلت  

 نمود.مسئولان برای انتقال یارانه تسهیلات به صندوق حمایت از بخش کشاورزی نیز اشاره 

دردست  که    میلیارد تومانی    36با اشاره به    معاون امور هماهنگی اقتصادی استانداری استان  -جواد اشرفی  دکتر  

استان قرار دارد مربوط به قانون بودجه است و از آن با عنوان کمک های فنی و اعتباری یاد می شود و هزینه کرد آن مدل  

خاص خود را دارد گفت : این رقم را نمی شود به راحتی در هرجایی و با هر مدلی هزینه کرد چرا که توسط دیوان محاسبات 

ه ناظران بر این رقم مالی گفت : ناظر میدانی این میزان پول در استان مدیرکل اداره کار  پیگیری خواهد شد . وی با اشاره ب

باشد که با تایید این دو نهاد باید برای آن تصمیم گیری انجام    می  استاندارایی  اقتصاد و  و مسئول دبیرخانه آن مدیرکل  

  د و چرخش این رقم گفت : طرح هایی که در شهرستان ها افتتاح می گیرد . جواد اشرفی در ادامه در خصوص نحوه تولی

میلیارد تومان است که با گذاشتن آن در بانکهای عامل و    36شود و این میزان همان    برابر آن را دولت متقبل می   1گردد  

میلیارد    256خواهد شد که این فاز اول طرح است و در فاز دوم مبلغ  محقق  میلیارد تومان    108دو برابر کردن آن معادل  

توان اوراق است که مورد استفاده قرار می گیرد و به این ترتیب نمی توان بدون رعایت چارچوب و دستورالعمل ها آنرا به  

هایی    د گفت : دولت پولمیلیاردی که در نزد سازمان صمت قرار دار  38صندوق های استان انتقال داد. وی در خصوص رقم  

گیرد که وامی با رقم بالا جهت سرمایه ثابت خود در سالهای اخیر دریافت کرده    ی کارخانجاتی در نظر می را به اسم یارانه برا 

گیرد تا نرخ سود بازپرداخت آن کاهش یابد . معاون    اند بدین ترتیب که یارانه سود برای وام دریافتی به آن واحد تعلق می

های قبل هیچ    امور هماهنگی و اقتصادی استانداری با اشاره به اینکه این رقم یارانه تسهیلات است گفت: از آنجا که در سال

یک از کارخانجات استان وام رقم بالایی را دریافت نکرده اند که این یارانه به آنها تخصیص یابد بنابراین این میزان همچنان  

 . در نزد سازمان صمت باقی مانده است 

به    نائب رئیس صندوق حمایت از توسعه بخش کشاورزی   –  غریبیجواد   میلیاردی که نزد سازمان    38/ 5با اشاره 

صمت قرار دارد گفت : این رقم یارانه تسهیلات است و فقط باید به واحدهای تولیدی که در استان وام های رقم بالا دریافت  

ستان می  کرده اند بعنوان یارانه تخصیص یابد. وی در ادامه با اشاره به اینکه با همکاری صندوق حمایت از بخش کشاورزی ا

توان این پول را به روشی بهتر به واحدهای تولیدی تزریق کرد گفت : اگر عاملیت پرداخت به صندوق توسعه بخش کشاورزی  

پایین تر از نرخ    % 5کارمزد    میلیارد تومان با نرخ  400واگذار شود با همکاری این صندوق خواهیم توانست تسهیلاتی با رقم  

کارمزد بانکی پرداخت کنیم . غریبی با اشاره به اینکه این رقم خرد خواهد شد و در اختیار همه واحدهای تولیدی استان قرار  

گیرد بلکه همه    از واحدهای تولیدی قرار نمی   یخاص  تعداد خواهد گرفت گفت : بدین ترتیب این تسهیلات فقط در دسترس  

 . واحدها از عایدات آن بهره مند خواهند شد 

با اشاره به بحث عاملیت صندوق حمایت از بخش کشاورزی استان    استانکل  نماینده بازرسی    -زاده    خراشادیمحمد  

برای سایر بخش های اقتصادی گفت : در بحث عاملیت صندوق حمایت از بخش کشاورزی واحدهای کشاورزی نیز به پیوست 

کشاورزی ادامه   قانون افزایش بهره وری بخش   17ماده    4قرار گرفته است . وی در ادامه با اشاره به مستندات قانونی تبصره 

داد: جهادکشاورزی و سایر دستگاههای اجرایی مجازند تسهیلات بخش کشاورزی را به عاملیت صندوق حمایت از بخش  

وضع  د لذا این موضوع باید در اساسنامه صندوق بررسی گردد که آیا صندوق مجاز به ورود برای این منکشاورزی توزیع کن
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یا خیر؟ خراشادی با اشاره به نظارت پس از پرداخت تسهیلات بانکی گفت : بانکها نظارت پس از پرداخت تسهیلات را    هست

تواند داشته باشد. وی در ادامه اعلام کرد این موضوع به بررسی    نیز دارند و باید ببینیم که آیا صندوق نیز این قابلیت را می

 . بیشتر و کارشناسی نیاز دارد

میلیارد    38با اشاره به رقم    استان و برنامه ریزی  سازمان مدیریت    سرپرست حوزه برنامه ریزی  –  مهدی فاطمی

تومانی که نزد سازمان صمت قرار دارد گفت : این رقم مربوط به تفاهم نامه جهش تولید است که با سازمان مدیریت بسته  

شده است که در پیوست تفاهم نامه مشخص گردیده بخش های کشاورزی، گردشگری و صنعت مشمول یارانه تولید می  

ه انتقال این مبلغ به صندوق توسعه حمایت از بخش کشاورزی گفت : بهتر است این جابجایی با  گردند. فاطمی با اشاره ب 

 . توافق مسئولان و اعضای شورای نظارتی صورت گیرد

با اشاره به اساسنامه صندوق توسعه بخش کشاورزی    رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی بیرجند  –   سینا سرحدی

گفت : براساس اساسنامه صندوق بخش کشاورزی اعتبارات تعلق گرفته به بخش کشاورزی قابلیت جابجایی ندارد . سرحدی 

د  با اشاره به این که این یک موضوع کلی جهت هدایت اعتبارات استفاده نشده در استان است گفت : آنچه در این بحث مور

توجه است آن است که اعتباراتی که در استان در دسترس است و تاکنون از آن استفاده نشده در حوزه اقتصادی بر اساس 

دستورالعمل صندوق حمایت از بخش کشاورزی ضریبی به آن تعلق گیرد و بر اساس آن ضریب توزیع گردد . وی با تاکید بر  

نکه بر اساس اساسنامه صندوق و مقررات حوزه های نظارتی این موضع هیچ منافاتی با قوانین ندارد گفت : از نظر قانونی  ای

انتقال این رقم به صندوق هیچگونه مشکلات قانونی ندارد . سرحدی با اشاره به تفاهم نامه های حوزه انرژی گفت : در حوزه  

مهر ماه بانک    15ا و صندوق توسعه ملی به امضا رسیده و بر اساس مصوبه ای که در تاریخ  بانرژی تفاهم نامه ای بین سات 

مرکزی اقدام نموده نیروگاههای دارای قرارداد خرید تضمینی می توانند از این اعتبارات استفاده کرده و همان قرارداد خرید  

قی که در حوزه توسعه معادن افتاده است گفت :  به اتفاتضمینی بعنوان وثیقه از آنها پذیرفته می گردد . سرحدی با اشاره  

سهام بانک سینا را نیز خریداری کرده و آنرا برای توسعه معادن در نظر گرفته است . وی با اشاره به   %30صندوق توسعه  

اینکه در حال حاضر صندوقی غیر از صندوق توسعه بخش کشاورز در استان نداریم گفت : در حال حاضر می توانیم عاملیت  

ر استان در دسترس نیست . وی در ادامه به نمونه موفق  را به صندوق توسعه کشاورزی واگذار کنیم چراکه ظرفیت دیگری د

صندوق توسعه بخش کشاورزی در استان کرمان اشاره کرد و گفت : در استان کرمان صندوق توسعه بخش کشاورزی عاملیت 

 . کامل بر آن دارند  معادن را انجام می دهد و نهادهای نظارتی اشراف 

به حوزه   فقط  و  انجام  این موضوع  استان،  نظارتی  تأیید دستگاه  از  استاندار درخصوص دستور جلسه مطروحه گفت پس 

 کشاورزی معطوف نگردد و سایر بخش های اقتصادی را در برگیرد. 
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پرونده های مالیاتی و   ( : گزارش اداره کل اقتصاد و دارایی استان درخصوص وضعیت انتقال2دستور جلسه )

 ان همچنین میزان و درصد مالیات پرداختی شرکت های معدنی  در داخل و خارج از است

قانون برنامه ششم که تکلیف شده    43گفت در راستای اجرای ماده    کریمدادی، مدیرکل اقتصاد و دارایی استان علی  

د، در بحث انتقال پرونده های مالیاتی امور  ناست که حسابهای بانکی و پرونده های مالیاتی به محل استقرار فعالیت انتقال یاب

مؤدیان دو بحث عمده را پیگیری می کنیم که یک مورد معادنی است که عمده فعالیت آنها در سطح استان می باشد و مورد  

دیگر آن بخش از فعالان اقتصادی هستند که عمده فعالیت شان در استان نمی باشد و مدعی هستند که با توجه به اینکه  

آنها در این استان است و  شرکت در پهنه های مختلف در استان های کشور فعالیت دارند تنها بخش کوچکی از فعالیت    آن

شناسایی شده درحوزه معدن از بابت  پرونده    81معدنی که در خراسان جنوبی به ثبت رسانده اند غیرفعال می باشد. که از  

مورد در انتظار پاسخ می باشد که تاکنون پاسخ جامعی    9مورد عدم موافقت و    29مورد موافقت  و    43فعالیت عمده تاکنون  

مورد تعیین    14پرونده شناسایی که   49دریافت نشده است و در خصوص معادنی که عمده فعالیت آنها در استان نمی باشد 

مورد جدید در   21با توجه به شناسایی استان مورد دیگر هنوز تعیین تکلیف نشده است. مدیرکل امور مالیاتی  35تکلیف و 

قرارداد به ارزش    25اس اطلاعات سامانه قراردادهای کشور  تیرماه امسال عنوان نمود مکاتبات لازم انجام و همچنین براس 

میلیارد تومان شناسایی شده است که پیگیر سهم مالیات و عوارض این قراردادها به استان هستیم. کریمدادی در ادامه    221

لله اقدامات بسیار  اعلام نمود در حوزه معدن، پیمانکاران معادن، واحدهای خدماتی و تولیدی و پرونده های متمرکز الحمدا

خوبی از سوی اداره کل امور مالیاتی استان صورت گرفته است که در سرجمع این منابع از زمان شروع کار شورای معادن در  

 میلیارد تومان توانسته ایم به عنوان مالیات و عوارض سهم استان برگردانیم.  450قریب به   ،استان

 

 مدیرکل محترم جهاد کشاورزی استان درخصوص برگزاری جشنواره زرشک  ( : گزارش  1دستور جلسه )خارج از  

ا  ی خراسان جنوب  یجهاد کشاورز  مدیرکل  ، یجعفر  یمهد به  و    یساز  ی جشنواره زرشک امسال مردم  نکه یبا اشاره 

  نفر روز برگزار شده است.  766با دو هزار و    ی دوره آموزش   150شده است، اظهار کرد: از سال گذشته تا کنون    یسازی خصوص

مستقر شده است، افزود: چاپ کتاب، ساخت   یزرشک در استان خراسان جنوب  یدائم  رخانهیخوشبختانه دب  نکهیا  انیبا ب  یو

افتتاح    ن،یاف  ی برا  یمهم جهان  یراثیطرح نظام م   نیتدو  ن،یزرشک در قا  جیمرکز توسعه و ترو   یاندازمستند، راه   یهالم یف

هکتار    183دار کردن  شناسنامه  نیراکد و همچن  یواحدها  یایاستان، اح  یروستاهابار در بستر    نیاول  یفناورانه برا   یواحدها

  ی جهاد کشاورز  مدیرکل  در حوزه محصول زرشک بوده است.  یمهم جهاد کشاورز   یاز باغات زرشک استان از دستاوردها

زرشک اخذ شده است، گفت: از سال گذشته    ون یباغ کلکس  جادیتومان اعتبار جهت ا  ارد یلیم  30حدود    نکهیبا اشاره به ا  استان

فاز اول    نکه یا  انیبا ب  یو  است.  دهیرس   یبه مرحله بهره بردار   یکیزی ف  شرفتیدرصد پ  70با    ی قاتیتا کنون سه طرح تحق

وزارت افتتاح شود، عنوان کرد: تعداد    یبا حضور مقام عال میدواریو ام لیتکم شهیزرشک در شهرستان سرب یشهرک تخصص 

  ی و فرآور   یبند ها بسته بارگاه   نیاستان در ا  ی د یدرصد محصول تول  43بارگاه زرشک در سطح استان وجود دارد که    800

کرد:    انیب  م،یامختلف صادرات داشته   یتن زرشک خشک به کشورها  353سال گذشته    نکهیبا اشاره به ا   یجعفر  .شودی م

 تر محقق شود.   عی هرچه سر میدواریبورس زرشک در دستور کار قرار گرفته است که ام یریگ یپ
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: سال  خراسان جنوبی گفت  در استانجشنواره زرشک  برگزاری  با اشاره به    رئیس اتاق تعاون استان  ، حسینی  غلامحسین

اندیشیده شده بود و همچنین باتوجه به توان بخش خصوصی جهت   جاری با مصوبه شورای برنامه ریزی و با تمهیداتی که 

. وی با  استان واگذار گردید   ها و جشنواره ها ، کارهای اجرایی مرتبط با این موضوع به اتاق تعاون   نمایشگاه  تاسیس و اداره 

برگزاری این جشنواره گفت : در راستای برگزاری این جشنواره همکاری و    اشاره به هماهنگی های انجام شده در خصوص

و بخش   هماهنگی استانداری خراسان جنوبی و سازمان جهادکشاورزی  از سوی  بسیار خوبی  و سایر    های  های خصوصی 

با برنامه ریزی های لازم و دقیق، بستری جهت حل مشکلات زرشک کاران    دستگاههای متولی انجام گرفت و سعی شد 

در ادامه    شده   لحاظ . حسینی در پایان با اشاره به برنامه های تخصصی  استان فراهم گردد  )ارزش افزوده محصول زرشک(

بازرگانی استان امور مربوط به جشنواره و بسترسازی های    جشنواره گفت : ان شاالله با همکاری بخش خصوصی بالاخص اتاق

 . لازم انجام خواهد شد 
 

در این جلسه ضمن تبریک بابت ارتقای جایگاه رتبه شورای گفتگوی دولت و    ، استاندار خراسان جنوبیجواد قناعت

بهتر    ینسبت به گذشته در خراسان جنوب   یو دولت   ی خصوص  یبخش ها  نیگفت: هر چند تعامل ببخش خصوصی استان  

متفاوت    ر یخصوص، تفس  نیاز موانع موجود در ا  ی کی  نکه یا  انیبا ب  ی و   موانع موجود به طور کامل رفع شود.   د یشده اما با

  ی ب  یبه معنا  نیشود، اما ا  ریتفس  یبه نفع بخش خصوص  نیقوان  د ی موجود است، افزود: با  نیاز قوان  یو دولت   ی بخش خصوص

کرد:    حی استاندار تصر  شود.  ییدرصد انتظاراتش اجرا  100انتظار داشته باشد که    د یهم نبا  یو بخش خصوص   ستین  یقانون

ها موضوع  از طرح  ا  ی قبل  نظر در جلسات  کم  نیمورد  در  موارد  است  بازرگان  ی ها  ونی سیشورا، لازم  با حضور    ی اتاق  و 

  ی دولت و بخش خصوص  یگفتگو   یدر جلسات شورا   ب یتصو  یشده و برا   ی مربوطه، بررس   ییاجرا  ی دستگاه ها  ندگانینما

  جاد یبا ا  ییاستان خواستار آن شد که اداره کل اقتصاد و دارا  یدولت و بخش خصوص  ی گفتگو  یشورا   سیرئ    مطرح شوند.

   .آنها را فراهم کند حساب  انتقال    نهیآنها خارج از استان است، زم  یمال  ی که حساب ها  یبزرگ  ید یتول  یتعامل با واحدها

  ی خراسان جنوب  ی اقتصاد  ی بنگاه ها  ی منابع مال  ن یتأم  ی مشکل برا  جاد یکه سبب ا  ی از عوامل  ی کیقناعت خاطرنشان کرد:  

  ی اقتصاد  ی بنگاه ها  یمال   نیتأم  یمتذکر شد:  برا  یو  به آنهاست.  لات یلازم بانک ها در پرداخت تسه  یی شده، عدم توانا

علاوه بر طرح مشکلات    ؛یگفته و   به  شود.  یرفع م  یفیتکل  لاتیتسه  قیاز آن از طر  یوجود دارد که بخش  یاستان مشکل جد 

استاندار خاطر    توسعه استان ارائه شوند. یدر راستا ازیمورد ن  یگذار  ل یر  ی نو برا  ی ها  دهیا  د یشورا، با   ن یدر جلسات ا  یعاد

استان با حضور استاندار   ی ا  ده یمزا  یبلوکه ها و پهنه ها  یروند آزاد ساز  یبررس   ی در خصوص چگونگ   ینشان کرد: جلسه ا 

سود    ارانهیتومان    اردیلیم  38استفاده از    یبرا  یداشت: لازم است راهکار مناسب  انیقناعت ب  فرصت برگزار شود.   نیدر اول 

   به استان، ارائه گردد. افته یاختصاص  لاتیتسه

ذکر است در پایان جلسه تفاهمنامه همکاری فی مابین صندوق حمایت از توسعه بخش کشاورزی استان و اتاق  شایان  

اقتانی بیرجند با موضوع تأمین سرمایه در گردش و ثابت وبازرگا سوی اتاق  صادی از  حدهای فعال پیشنهادی در حوزه 

 أمین مالی با رعایت ضوابط و مقررات بانک مرکزی منعقد گردید.بزارهای ت در قالب تسهیلات و ا ینزرگابا
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 اســـتانیمصــوبات 

 تــــصمیمات  عنــوان دستــور  ردیف 

1 
  ت ی وضع  گزارش

گفت و    یمصوبات شورا

شش   یگو در  استان 

سال  نخست  ماهه 

   یجار

ای های   "درخصوص    برگزاری جلسه  مزایده  و  ها  پهنه  ها،  بلوکه  آزادسازی 

و    "استان عمرانی  محترم  معاونین  حضور  با  و  محترم  استاندار  ریاست  به 

منابع طبیعی، صمت و تشکل های بخش معدن ات کل  اداراقتصادی استاندار،  

 استان در اسرع وقت 

2 

با   و  استان  معدنی  و  تولیدی  بزرگ  با حضور شرکت های  ای  برگزاری جلسه 

محوریت اتاق بازرگانی بیرجند به منظور ایجاد هماهنگی و تعامل جهت انتقال  

 حساب ها به داخل استان 

3 

 

استفاده    یراهکارها

ظرف صندوق    تیاز 

توسعه    ت یحما از 

کشاورز در   یبخش 

ها  ریسا   ی بخش 

 ی قتصادا

اقتصادی   تأمین مالی و مساعدت به بخش های  مقررگردید به جهت تنوع 

فعال در استان اعم از صنعت، انرژی، معدن و .... با هدایت منابع امکانپذیر  

به   دولت  نظارت  تحت  های  مجموعه  توسعه  "دراختیار  از  حمایت  صندوق 

استان کشاورزی  و    "بخش  مقررات  برابر  و  مدون  و  مشخص  چارچوب  در 

ارائه  به  نسبت  استان،  نظارتی  مرجع  از  استعلام  از  پس  حاکم،  قوانین 

 تسهیلات در کمترین زمان و کمترین بهره اقدام گردد. 

4 

کارهای   راه  تبیین  و  شناسایی  جمع  مقررگردید  از  اعم  مالی  تأمین  نوین 

برای ،  سپاری  ... از ظرفیت صندوق های حمایت و ریسک پذیر و  استفاده 

 بنگاه های اقتصادی در دستورکار اتاق بازرگانی قرارگیرد. 
 

 

 

 


